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متن پرسش

باسمه تعالی. با سلام حضور استاد عزیز. استاد در خطبه امام رضا در خصوص امر امامت آمده است که

خداوند پس از نبوت و خلت ، مقام امامت را به حضرت ابراهیم موهبت فرمود و ایشان درخصوص

ذریه شان پرسیدند که خداوند فرمود عهد من به ظالمان نمی رسد. اکنون 2 سوال برای من مطرح

است:1. قبل از حضرت ابراهیم ؛ هم امام داشته ایم؟اگر نه پس تکلیف حدیث که اگر امام نباشد زمین

اهلش را فرو می برد؛ چیست؟(لساخت الارض...)؟2. استاد این حدیث مذکور(لساخت...ا) ، یک

معنای تکوینی دارد دیگر؟یعنی برداشت بنده این است که حقیقتا اگر امام نباشد؛ این اتفاق می افتد و

نه آنکه برای اهمیت امر امامت این را گفته باشند؛ دیدگاه حضرتعالی چیست؟3. در آنجا که خداوند

در پاسخ حضرت ابراهیم فرمود: عهد من به ظالمان نمی رسه، در لحظه اول این برداشت میشه که

فرزندان تو به کل ظالمند و به آنها نمی رسد. چرا این پاسخ خداوند در قرآن گونه ای دیگر طرح نشده

که مثلا نه به اون عده شون که ظالمند نمی رسه؟تشکر

متن پاسخ

باسمه تعالی: سلام علیکم: 1- در روایت هست زمین بدون حجت نمیشود حال چه آن حجت پیامبر

خدا باشد و چه امام 2- همینطور است که میفرماد زیرا حجت خدا ظهور مقصد خلقت است و از

این جهت اگر حجت خدا بر زمین نباشد دلیلی برای بقای خلقت نمیماند 3- ظرایفی فوقالعاده دقیق

در این نوع گفتمان هست که میتوانید در کتاب «مبانی نظری نبوت و امامت» در ذیل امامت عامه

دنبال کنید. موفق باشید


